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LA SRA. PRESIDENTA:

Bona tarda, senyores i senyors, començarem la sessió d'avui
i, en primer lloc, demanaria si es produeixen substitucions. 

EL SR. NADAL I BARCELÓ:

Sí, Rafael Nadal substitueix Ana Isabel Curto.

EL SR. PITALUGA I IVORRA:

Àlex Pitaluga substitueix Omar Lamin.

EL SR. POU I GARCIAS:

Llorenç Pou substitueix Ares Fernández, Pilar Costa, perdó.

LA SRA. PRESIDENTA:

Sí, entesos, la resta són titulars indiscutibles. Molt bé.

Passam a l'únic punt de l'ordre del dia d'avui, que consisteix
en el debat de les Proposicions no de llei RGE núm. 8576/23
i 8830/23.

1) Proposició no de llei RGE núm. 8576/23, presentada
pel Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa a 25 de
novembre, dia per a l’erradicació de les violències
masclistes. S’ha acabat!

En primer lloc, passam a debatre la Proposició no de llei
RGE núm. 8576/23, presentada pel Grup Parlamentari MÉS
per Mallorca, relativa a 25 de novembre, dia per a l'erradicació
de les violències masclistes. Per a la seva defensa, per part del
Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, té la paraula la Sra.
Marta Carrió, per un temps màxim de cinc minuts. 

LA SRA. CARRIÓ I PALOU:

Moltes gràcies, presidenta. MÉS per Mallorca va presentar
aquesta PNL en el marc del mes de novembre, entenent no
només el 25 de -Marga, per favor, és que em distraieu,
perdonau-, en el marc de... no només un dia, sinó commemorar
i treballar durant tot el mes d'una manera més visible i cap a
fora en contra de les violències masclistes, perquè el treball es
fa dia a dia cada dia.

No repetiré les dades, perquè han estat molt exactes
aquestes darreres setmanes on hem reiterat les dades de
violència de gènere al nostre país i a l'Estat espanyol. Només
vull posar de rellevància, i jo crec que és important tenir una
visió molt més àmplia de les violències masclistes i cada
vegada té més pes i s'ha de donar més importància a les
violències sexuals, i que la reducció no és, és a dir, la punta de
l’iceberg de les violències masclistes al final són les dones
assassinades, però sota d’aquestes hi ha totes unes històries i
tots uns episodis d'agressions a tots els nivells. 

En aquest sentit presentàvem aquesta PNL, una miqueta
intentar instar el Parlament, instar el Govern a desenvolupar
tota una sèrie de polítiques i a desenvolupar tota una sèrie de
manifestacions. Uns primers punts vinculats a manifestar que

el Parlament rebutja i es compromet a posar fi a les violències
masclistes i es compromet a interpel·lar els homes. I jo crec
que aquest punt té especial rellevància aquesta setmana.

Es compromet també a combatre els discursos negacionistes
de la violència masclista.

Des del punt de vista de la pràctica propositiva o de la
política de prevenció de les violències és important treballar
des de l'arrel i per treballar des de l'arrel s’ha de treballar des de
l'escola. Per tant, el punt 4 contempla la necessitat de
desenvolupar el II Pla de Coeducació de les Illes Balears.

A més a més, en aquest sentit, hi ha tota una sèrie de punts
vinculats al suport al moviment feminista, jo crec que el
moviment feminista és el caliu, és el foc que sustenta tota la
lluita i el que ens fa avançar.

Llavors, hi ha una part de propostes vinculades a l'atenció
a víctimes, no des del punt de vista preventiu perquè, al final,
les polítiques per a l'erradicació de la violència de gènere han
d'anar en dos sentits: per una banda, les preventives, i, per
l’altra, quan ja hi ha hagut aquesta violència, i en aquest sentit
instam de qualque manera a continuar amb la transferència dels
serveis d'atenció a les dones víctimes de violència que
actualment, després de totes les transferències, es troben al
consell insular i revisar aquesta aportació econòmica, que en el
seu moment es va pactar, però que és obvi que necessita de
millora.

I poc més, realment demanar el suport dels grups, crec que
de les coses més importants és ser capaços de transformar les
paraules en fets i les paraules en polítiques. 

Moltes gràcies, presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA: 

Moltes gràcies, Sra. Carrió. En torn de fixació de posicions,
pel Grup Parlamentari Socialista, té la paraula la Sra. Sílvia
Cano, per un temps màxim de cinc minuts. 

LA SRA. CANO I JUAN:

Gràcies, presidenta. Aquesta setmana ha estat una setmana
negra en violència de gènere i, desgraciadament, avui hem de
sumar un nou assassinat cap a una dona avui matí i, a més, la
filla de 13 anys que està greument ferida perquè s’ha tirat per
una finestra o ha caigut, s’ha d'aclarir què ha passat.

A més, aquesta setmana hem conegut un fet que és molt
transcendent i que marca el rumb i la credibilitat del Govern de
les Illes Balears, relacionat precisament amb la legitimació de
la violència sexual per part del vicepresident del Govern,
Antoni Costa, que va fitxar un col·lega seu, que ja havia estat
expulsat de la Universitat per agredir sexualment una dona, a
la que va intentar besar sense consentiment i, com que no va
poder, perquè aquesta el va esquivar, doncs li va llepar la cara
d’orella a orella, a més d’agredir un policia quan es va
personar.
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Pensam que és fonamental acabar amb la impunitat i la
legitimació dels discursos i praxis masclistes que fomenten les
violències masclistes i que contribueixen a la cultura de la
violació. Consideram, així ho hem dit, que Antoni Costa ha de
dimitir o l’ha de cessar la presidenta. Així com també pensam
que han de cessar el gerent de l’SFM per les seves piulades
masclistes denigrants de les dones. 

Aquesta PNL recull les qüestions més importants i els
reptes que tenim per endavant per fomentar la igualtat entre
dones i homes i combatre les violències masclistes, perquè cal
interpel·lar els homes per a no reproduir rols i privilegis de
gènere i que rebutgin el masclisme; cal impulsar la coeducació,
el veritable antídot de la desigualtat i la violència de gènere; cal
treballar amb els joves i fer campanyes parlant el seu
llenguatge; impulsar el protocol sanitari d'agressions sexuals,
que es va aprovar la passada legislatura, perquè encara a dia
d'avui és molt desconegut; actualitzar, efectivament, el Pacte
d'Estat Contra la Violència de Gènere i impulsar aquestes
polítiques. 

Per tant, compartim tots i cada un dels punts d'aquesta PNL.
Per això tendran el nostre suport.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. Cano. Pel Grup Parlamentari VOX té
la paraula el Sr. Buades, per un temps màxim de cinc minuts.

EL SR. BUADES I RUL·LÁN:

Gràcies, presidenta. VOX jamás ha negado la existencia de
la violencia contra la mujer, no solo no la hemos negado, sino
que la hemos combatido y hemos denunciado a los
responsables de que en España aumente y sea un país cada vez
más inseguro para las mujeres. Una realidad que es culpa del
Gobierno de Sánchez, que ha excarcelado a violadores,
importando culturas que menosprecian a la mujer. 

VOX niega el concepto, aceptado por todo el espectro
político, de violencia de género, resultado de la ideología de
género que VOX rechaza, porque: uno, criminaliza al hombre;
dos, desprotege a la mujer, convirtiendo el género en una
cuestión de autopercepción, que permite, como se ha visto ya
con la Ley trans, que los hombres autopercibidos como mujeres
entren en vestuarios femeninos o compitan en competiciones
deportivas contra mujeres. La Ley de violencia de género
conduce a que una misma agresión a una mujer se castigue con
penas diferentes, en función de si el agresor es hombre o mujer.

Lo que no aceptamos es que se considere al hombre
violento por el hecho de ser hombre. No aceptamos la
criminalización del hombre por su sexo, que es lo que pretende
la ideología de género, como no aceptamos la criminalización
de la mujer, cuando una mujer comete un crimen. Tampoco
aceptamos que se suprima la presunción de inocencia, como
hace la Ley de violencia de género.

Denunciamos el silencio de otros partidos políticos que
hacen de otros tipos de violencia, como la violencia que se
produce contra los niños, contra los ancianos, contra los
hombres y contra las mujeres, a manos de mujeres.

Rechazamos todas las leyes que crean víctimas de primera y de
segunda, tenemos normas vigentes en nuestra región que crean
huérfanos de primera o de segunda, según el sexo del
victimario y de las víctimas. El hijo de una mujer asesinada en
manos de su esposo, recibe una ayuda superior al hijo de un
hombre asesinado por su esposa.

No estamos dispuestos a aceptar la criminalización del
hombre. Además, reclamamos un abordaje diferente para
erradicar la violencia, buscar las causas, señalar el origen, la
cultura, la religión de los agresores; hacer frente a la realidad,
para poder solucionarla. Además, señalamos que las denuncias
falsas, promovidas por los extremismos feministas, desprotegen
a la mujer, creando un marco de sospecha. Denunciamos que
la mayor parte del dinero dedicado en España y aquí en
Baleares a combatir la violencia contra la mujer, nunca ha ido
dedicado a la mujer, sino a esas asociaciones extremistas de
feminismo radical.

Las calles de nuestros pueblos y ciudades ya no son seguras
para las mujeres, especialmente para aquellas que viven en los
barrios más humildes. La degradación y el aumento de la
delincuencia, provocada por este gobierno, con la complicidad
en muchas ocasiones, de los ejecutivos regionales y locales, las
han condenado a no poder pasear con tranquilidad por aquellas
zonas en las que sus padres y abuelos vivieron con toda
normalidad.

Por eso, votaremos en contra de toda esta PNL y, además,
me gustaría señalar que los que acusan ahora y piden
dimisiones, que me parece muy bien, no las pidieron en su
momento para las menores tuteladas, violadas, explotadas
sexualmente y alguna obligada a abortar. ¡Vergüenza señores!
¡Vergüenza!

Gracias.

LA SRA. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Buades. Pel Grup Parlamentari Mixt té la
paraula la Sra. Joana Gomila, per un temps màxim de cinc
minuts.

LA SRA. GOMILA I LLUCH:

Gràcies, Sra. Presidenta. Vagi per endavant el vot favorable
de MÉS per Menorca a aquesta proposta. Cada 25 de novembre
celebram aquest Dia internacional per a l’eliminació de la
violència contra les dones, una violència que voldríem veure
extingida, però que veiem com cada any augmenta el nombre
de dones víctimes de la violència masclista, una forma de
violència contra les dones, que viola els drets humans, una
expressió de discriminació, de desigualtat i de poder dels
homes sobre les dones, i no només contra les dones, sinó també
contra els seus fills i filles, que també són víctimes d'aquesta
violència. 

Bé, com bé posa la proposta, a 1 de gener del 2023, 52
dones han mort a Espanya per causa de violència masclista i
des del 2003, més de 1.200. Des de l’any 2013 han estat
assassinades també, en el marc de la violència de gènere, 49
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infants. Però les morts, sabem que no són més que la punta de
l’iceberg de tota aquesta xacra que és la violència masclista.

I està clar que diem prou!, no volem silenciar més els fets,
perquè callar i deixar que passi el temps no garanteix que se
solucionin, ni que se superin els problemes. És hora de treure
a la llum les vertaderes dades d'aquesta problemàtica; és hora
de posar a l'abast d’aquestes dones l'ajuda i l'assistència
necessàries; és hora de prevenir eficaçment la violència de
gènere; és hora de rompre el silenci de les víctimes i de la
societat; és hora de treballar al llarg de tot l'any per eliminar
aquesta xacra. I per açò és imprescindible la coordinació entre
les diferents administracions públiques, els organismes i
professionals dels diferents àmbits competents i responsables
en matèria de detecció, de prevenció i de sensibilització,
d'atenció i de tractament de les situacions de violència de
gènere, així com també de les associacions i entitats que
treballen per fer front a aquesta violència masclista. 

Hem de millorar la detecció precoç dels casos i protecció de
víctimes d’alt risc, hem de proporcionar una atenció i una
resposta àgils, des de la proximitat, a les víctimes de violència,
hem d’impulsar actuacions de prevenció i sensibilització,
dirigides a tota la població, hem de visibilitzar la violència de
gènere, perquè només coneixent-la podem combatre-la.

Fa tot just un mes, vam poder escoltar en el marc d'aquesta
comissió la Dra. Milano, la coordinadora de l’estudi sobre
pornografia a les Illes Balears, i ens explicava els perills de
l'accés lliure i sense filtres a la pornografia per part dels
adolescents i joves, i que aquest tipus de pornografia
banalitzava el sexe, normalitzada la violència contra les dones,
incitava a la submissió i cosificava la dona, normalitzant la
figura d’home dominant. I és per açò que és tan important
seguir fent feina en accions educatives, el sistema educatiu, ha
de ser el motor que faci possible un canvi de paradigma, que
superi discriminacions de gènere normalitzades, inacceptables
a una societat democràtica. 

Una bona acció coeducadora és fonamental per prevenir la
violència masclista i per facilitar la detecció primerenca de
relacions abusives, caminar cap a una adequació igualitària i
lliure de discriminacions i cap a una societat crítica i justa, que
vetlli per la llibertat i la igualtat de gènere.

I perquè el Govern de les Illes Balears ha de posar-se a fer
feina, en desenvolupar el II Pla de Coeducació de les Illes, com
a mesura de prevenció dels nostres infants, i ha de
desenvolupar campanyes de promoció, dirigida als joves, de les
relacions afectivosexuals igualitàries i lliures de violències, és
pel que MÉS per Menorca farà un vot favorable.

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. Gomila. Pel Grup Parlamentari Popular
té la paraula la Sra. Marta Pereira per un temps màxim de cinc
minuts.

LA SRA. PEREIRA I SANTÍN:

Muchas gracias, presidenta, buenas tardes. Bueno, lo
primero decirle a la Sra. Silvia Cano, que, respecto a lo que ha
comentado de Antoni Costa, jo creo que ya se han dado todas
las explicaciones oportunas, se han pedido disculpas y me
parece que este gobierno ha actuado con toda la contundencia
que se debía. Y ya que estamos así, también le debo recordar
que en el mes de septiembre un diputado de la Asamblea de
Madrid fue acusado de agresión sexual, y el Sr. Lobato dijo
que, hasta que se abriese juicio oral, allí no iba a dimitir nadie.
Entonces, lo único que le pediría sería la misma moral para
todo el mundo, por lo menos eso, y no esta doble moral de
cuando me toca a mi, entonces, no pasa nada, y aquí nadie
dimite y no pasa nada y huye del juicio oral, y luego, para los
otros, entonces se pide toda la contundencia. ¡Por favor, lo
mismo para todos!

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

A mi me parece todo igual de mal, pero también pido un
poco de seriedad en estos temas, porque quizás precisamente
estas actitudes son las que desvirtúan muchas veces el
contenido importante.

Bueno y dicho esto, desde este grupo parlamentario siempre
hemos reconocido que la violencia machista es una lacra social
que afecta a millones de mujeres en todo el mundo. Más
concretamente en nuestras islas, estas últimas décadas han
dejado más de 40 mujeres asesinadas. Por lo tanto, es muy
importante luchar contra esta lacra y esta lucha se tiene que
llevar a cabo desde todos los frentes, de manera transversal. Y
hasta ahora el Gobierno de las Islas Baleares ha demostrado
que así lo ha hecho, con la convicción de que es un reto que
nos interpela a todos como sociedad y donde el principal
trabajo que se tiene que hacer es de prevención, de pedagogía
y educación para que esto no suceda. 

La consellera de Familias y Asuntos Sociales, ya dijo, en su
comparecencia ante la Comisión de Hacienda y Presupuestos,
que el objetivo del IBDona continúa siendo el mismo, trabajar
para la igualdad entre hombres y mujeres. De hecho, fruto de
la colaboración del IBDona con la microcooperativa Fem
Infància, esta misma semana se han iniciado las reuniones de
los diferentes grupos de discusión para la elaboración del
borrador del II Plan de Coeducación de las Islas Baleares 2024-
2028. Se tienen que sumar todos los esfuerzos para luchar
contra esta lacra, para eliminarla, puesto que va en contra de
los principios fundamentales de igualdad, dignidad y el respeto
que deberían regir en nuestra sociedad. 

La Ley 3/2007, de 22 de marzo, de igualdad efectiva entre
mujeres y hombres, tiene por objeto hacer efectivo el derecho
de igualdad de trato y de oportunidades, mediante la
eliminación de la discriminación de la mujer. Las violencias
machistas son una manifestación de la desigualdad de género
y perpetúan estereotipos y roles de género nocivos. Para lograr
una sociedad igualitaria es fundamental erradicar estas formas
de violencia y promover relaciones basadas en el respeto y la
equidad. 
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El derecho a la protección de la salud viene expresamente
reconocido en la Constitución Española de 1978, en su artículo
41. 

La violencia machista puede tener graves repercusiones
para la salud física y mental de las mujeres. La eliminación de
estas violencias contribuiría a reducir los índices de
enfermedades y trastornos asociados con la violencia de
género, mejorando así la calidad de vida de las mujeres y el
bienestar de todos en general. La violencia machista no solo
afecta a las mujeres, sino que también genera un clima de
violencia y hostilidad en nuestra sociedad. 

Eliminar estas formas de violencia es esencial para construir
sociedades pacíficas, respetuosas, donde prevalezcan los
valores de justicia, solidaridad y cooperación. Además de
establecer medidas para la eliminación de las violencias
machistas, también contribuiría al desarrollo social y
económico de los países, al brindar igualdad de oportunidades
a mujeres y hombres se fomenta su participación activa en
todos los ámbitos de la sociedad, cosa que a la vez promueve
la innovación, la productividad y el progreso. Una mayor
participación de las mujeres en la población activa reduce la
pobreza al aumentar la productividad y los ahorros. 

Por tanto, este grupo parlamentario considera que es muy
importante instar a todas las administraciones públicas a
impulsar políticas adoptando medidas que contribuyan a
erradicar las violencias machistas.

Es una tarea urgente, primordial y necesaria para garantizar
la igualdad de género y el respeto a los derechos humanos.
Además de ser una violación de los derechos fundamentales de
las mujeres estas formas de violencia son solo un obstáculo
para el desarrollo y la paz social. La lucha contra las violencias
machistas requiere el compromiso y la acción de toda la
sociedad para construir un mundo más justo y equitativo...

LA SRA. PRESIDENTA:

Sra. Pereira, ya..., casi, casi cinco minutos.

LA SRA. PEREIRA I SANTÍN:

¿Puedo acabar?

LA SRA. PRESIDENTA:

¿Le queda mucho?

LA SRA. PEREIRA I SANTÍN:

No.

(Algunes rialles i remor de veus)

LA SRA. PRESIDENTA:

 Vale.

LA SRA. PEREIRA I SANTÍN:

Debe ser algo cotidiano que se demuestre con hechos y no
se quede en pancartas o pomposas declaraciones en redes
sociales, y desde la responsabilidad que tenemos como
representantes en esta sede debemos unir esfuerzos para
construir y dejar de lado la doble moral y el “tú más”.

Muchas gracias. Votaremos a favor.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gracias, Sra. Pereira. Té la paraula per contradiccions el
grup proposant, per un temps de cinc minuts. Sra. Cano, què li
interessa? 

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

Ah, no, perdoni, perdoni, perdoni, perdoni...

(Algunes rialles i remor de veus)

És vostè, Sra. Carrió.

(Remor de veus)

Sra. Carrió, perdoni. És vostè? Té cinc minuts.

LA SRA. CARRIÓ I PALOU:

També comença per ce i a. Moltes gràcies, presidenta.
Moltes gràcies pel suport manifestat pels grups que heu dit que
hi donaríeu suport. Només un parell de precisions.

Sr. Buades, no ha entès absolutament res i no vol entendre
absolutament res. Per tant, jo no... no gastaré ni un minut de la
meva vida a explicar-li-ho, ja... vostè ja sabrà. I jo li diré que,
malgrat vosaltres, fem camí.

I estic contenta del suport del Partit Popular a la PNL,
especialment als punts que realment són els que transformen,
o a aquelles propostes que realment fan la transformació en
polítiques feministes i en polítiques en contra de la violència de
gènere, o de la violència masclista, i he de dir que, per
continuïtat i per coherència, part d'aquests punts de la PNL
s'han transformat en esmenes als pressuposts de la CAIB i que
supòs que rebré el seu suport, conseqüentment.

Jo crec que el pla de coeducació és una de les coses que
fallava..., que no era a la memòria de la conselleria, l'elaboració
del pla de coeducació. Per tant, estic contenta que s’hi pugui
incorporar.

I llavors hi havia aquestes tres coses, que estan
transformades també en esmenes, que són els tallers de
relacions afectivosexuals en els instituts, igualitaris. Jo crec que
això és bàsic que se sostengui en el temps, perquè, al final, és
canviar el model de societat, canviar la psique de la societat.

Hi ha, efectivament, el final de les transferències i jo he
presentat una esmena, en aquest sentit, de crear una partida de
transferència als consells insulars.
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I la guia d’atenció a víctimes que, efectivament, també hi he
presentat una esmena perquè es pugui fer aquesta formació,
perquè, com que es va aprovar el mes de maig del 2023, és a
dir, fa escassament pocs mesos, i amb l’experiència de les
dificultats que hi ha entre... una cosa és que facis una guia o un
protocol i l’altra és que tota l’estructura dels milers de
professionals la coneguin, l'apliquin, és una feina que s'ha de
fer any rere any durant anys infinits, us diria jo; jo tenc
l'experiència del Protocol de Maltractament que és d’aquestes
feines de comptagotes i de gota malaia.

Per tant, bé, res pus, agraïda pel suport i continuam fent
feina, malgrat les traves.

Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. Carrió Acabat el debat, passam a votar
la Proposició no de llei RGE núm. 8576/23. Au idò.

Vots a favor?

Vots en contra?

Vots a favor, 12, i vots en contra, 1.

En conseqüència, queda aprovada la Proposició no de llei
RGE núm. 8576/23, relativa a 25 de novembre, Dia per a
l'erradicació de les violències masclistes. 

Moltes gràcies. 

2) Proposició no de llei RGE núm. 8830/23, presentada
pel Grup Parlamentari Popular, per la clarificació
competencial dels serveis socials a les Illes Balears.

Passam ara al debat de la Proposició no de llei RGE núm.
8830/23, presentada pel Grup Parlamentari Popular, per la
clarificació competencial dels serveis socials a les Illes Balears.
Per a la seva defensa, per part del Grup Parlamentari Popular,
té la paraula el Sr. Pedro Álvarez, per un temps màxim de cinc
minuts.

EL SR. ÁLVAREZ I GELABERT:

Moltes gràcies, presidenta, bona tarda a tothom. El dissabte,
18 de maig, en plena campanya electoral de les darreres
eleccions municipals insulars i autonòmiques, el butlletí oficial
d'aquesta comunitat autònoma va publicar el Decret 29/2023.
Parlam de la normativa relativa als principis generals i a les
directrius de coordinació referents al mapa de previsió mínima
de serveis socials i la declaració d'atenció preferent a les Illes
Balears.

Un decret que, més enllà de l'aprovació a deu dies d'unes
eleccions, es va impulsar sense el consens de les forces
polítiques representades en el Parlament de la desena
legislatura, sense consens amb altres institucions, per posar un
exemple, el Consell de Menorca, llavors gens sospitós de
trobar-se sota la governança del Partit Popular, i amb un
informe del Consell Consultiu damunt la taula que, a les seves

consideracions jurídiques, bàsicament venia a dir que, si bé
resulta imprescindible desenvolupar reglamentàriament els
mecanismes que ordenen la provisió territorial dels serveis
socials, el contingut d'aquest decret comptava amb deficiències
i generava confusions. 

Per exemple, respecte a la definició del mapa de serveis
socials, articles 4 a 13, el Consultiu ens afirma que a la norma
projectada es promouen tècniques normatives defectuoses i
afirma que està redactada en termes no coincidents amb la
jerarquia normativa i que resulta confusa. 

Així, segons aquest informe, també hem de tenir en compte
que el decret introdueix previsions que no s’adiuen amb el marc
legal de referència. 

Un altre exemple que podem posar damunt la taula és la
tipologia dels serveis per unitats territorials, articles 14 a 34.
Segons el Consell Consultiu, el criteri establert en el decret no
s’adiu amb el model bàsic dissenyat per la Llei 4/2009, de
serveis socials. 

Així, el govern anterior va optar per un sistema
completament diferent i intentà construir una organització
territorial dels serveis socials paral·lela a la prevista inicialment
per la llei, aprovada a l'any 2009, i això no és una afirmació
d'aquest grup parlamentari, és una afirmació del Consell
Consultiu.

En resum, aquest decret atorga competències pròpies dels
consells insulars als ajuntaments, crea un problema a les
corporacions locals, ja que ni tan sols els assegura un
finançament conforme a les funcions que el decret els vol
assignar.

El decret és contrari a la Llei de serveis socials, ho tenim
ben clar, ara bé, des del Grup Popular també consideram que és
contrari a l'Estatut d'Autonomia i a la Llei de consells insulars.
Hi va haver bona fe per l’anterior equip de la conselleria?
Segurament que sí, però el resum de tot plegat és que es varen
fer les coses tard, a correcuita i malament. 

Com que aquest decret emana, precisament, de la llei citada
anteriorment, referent als serveis socials de la nostra comunitat
autònoma, acabaré la meva intervenció i faré referència a la
seva exposició de motius, diu així: “La construcció d'una
societat de progrés ve determinada, en bona part, pel grau de
cohesió social, que es basa en la igualtat d'oportunitats i en la
promoció social i individual. Els serveis socials són un
instrument per afavorir l'autonomia de les persones, per
millorar les seves condicions de vida, per eliminar situacions
d'injustícia social i per afavorir la inclusió social”. 

Tenint presents aquests principis i amb la finalitat d'oferir
a la ciutadania uns serveis socials òptims, centrats en la
persona, ben finançats i que respectin la jerarquia normativa,
perquè som a un estat de dret, el Grup Parlamentari Popular
proposa la derogació del Decret 29/2023.

Això és tot, moltes gràcies presidenta.
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LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sr. Álvarez. El Grup Parlamentari MÉS per
Mallorca ha presentat una esmena, la RGE núm. 9954/23 i, per
a la seva defensa, té la paraula la Sra. Carrió, per un temps
màxim de cinc minuts.

LA SRA. CARRIÓ I PALOU:

Moltes gràcies, presidenta. Durant les dues passades
legislatures, per les coses que més es va apostar des de la
Conselleria de Serveis Socials era aterrar les lleis, és a dir, tant
la Llei de serveis socials, amb normativa sectorial, amb decrets,
amb resolucions, amb aplicació, perquè jo no he d'explicar a
ningú que una cosa és el que posa a l’article d'una llei i l’altra
és la realitat, que aquí, entremig, hi ha tota una feina. I això ho
hem fet amb una idea ideològica, filosòfica i molt pròpia i molt
potent que els serveis socials són el tercer pilar de l'estat del
benestar, i que, per tant, hem de començar a pensar a l’engròs,
hem de començar a pensar que no és una conselleria de quatre
subvencions, sinó que és una conselleria de prestacions socials
i de la tercera pota. 

I ningú no dubta que quan fas un institut, el fas segons el
nombre de població que tens, i ningú no dubta que quan
planifiques un centre d'atenció primària, avalues si a Manacor
en necessites un, dos o tres, per tant, ningú no ha de dubtar que,
quan pensem en les necessitats d'un centre de dia, quan pensem
en les necessitats d'una residència, quan pensem en les
necessitats de qualsevol dels serveis de serveis socials, això
s'hagi de fer des de l’òptica de la planificació, del rigor, de la
projecció, de la necessitat que tendrà aquella població; perquè,
si no, llavors cream bolets, i qualcú té un solar i ara, ah!, idò
fantàstic, ara faré un conveni i farem un centre de dia; però
llavors resulta que no hi ha transport perquè aquella persona
major pugui anar al centre de dia que li correspon. I aquest
bàsicament és l'esperit que ha impregnat aquests darrers vuit
anys. 

Efectivament, el decret va ser des dels darrers decrets que
varen sortir, i jo t’he de negar la major, com aquell qui diu, Sr.
Álvarez, perquè no és cert que fos un decret que sortís sense
consens: primera, sense consens dels grups és impossible,
perquè els decrets són del govern i, per tant, els grups aquí no
hi pinten res, i tampoc no és cert que sense el consens dels
consells, tenir consens no vol dir estar al cent per cent d'acord,
vol dir arribar a acords. I és veritat que es varen produir
situacions que hi havia coses que es podien millorar i, de fet, jo
n’estic convençuda, com a tots els decrets, que es modifiquen
a mesura que creixen, que els terminis d'aplicació es podien
ampliar, que els sistemes de finançament es podien revisar, i
aquest era l'esperit.

I com que aquest era l'esperit, en aquest sentit plantejàvem
l’esmena, us hem presentat l'esmena d'addició d’aquest segon
punt, que, efectivament, va cap aquí, de dir, bé, nosaltres
creiem fermament que el decret s'ha de desenvolupar, que s'ha
de fer una ordenació clara, que permeti un planejament del
creixement de les infraestructures i dels serveis de serveis
socials, des de la planificació i des de l’ordre, i, sobretot per
poder homogeneïtzar la cobertura dels drets, per igualar tota la

població als drets dels serveis socials. D’això no ens n’oblidem,
perquè es tradueix en els mateixos drets per a tothom. 

I en aquest sentit, presentàvem aquesta esmena, que,
efectivament, el Govern continuàs, puc entendre que hi hagi
diferents punts de vista, diferents ideologies que ho vulguis
encarar d'una altra manera, res a dir, des del punt de vista que
es pugui encarar, instar el Govern que a la pròxima conferència
sectorial de serveis socials als espais de coordinació amb els
consells insulars, on també hi ha l'Ajuntament de Palma, doncs
s’inici el desenvolupament normatiu dels principis generals,
que és la competència que té el Govern, del desenvolupament
del capítol 2 de la Llei de serveis socials, que és l'organització
territorial. 

Moltes gràcies, presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. Carrió, ben just, ben just. Bé, idò ara
torn de fixació de posicions. Pel Grup Parlamentari Socialista
té la paraula la Sra. Fernández, per un temps màxim de cinc
minuts.

LA SRA. FERNÁNDEZ I PRIETO:

Gràcies, Sra. Presidenta, bona tarda diputades i diputats.
Avui el PP ens du a debat una iniciativa que té com a únic punt
la derogació d'un decret, no la seva millora o la proposta de
canvis en aquelles coses amb les quals no estiguin d'acord, sinó
simplement la derogació sense cap altra proposta. 

Els serveis socials constitueixen un conjunt organitzat de
prestacions i actuacions necessàries per atendre i protegir la
ciutadania en aquelles situacions de risc o en les contingències
que posen en perill el seu desenvolupament personal i social, el
seu accés a la participació social i l'exercici dels seus drets i el
seu propi benestar, però també són serveis decisius per
promoure la cohesió social. 

A diferència dels sistemes de protecció de salut o educació,
el de serveis socials no té les competències de gestió centrades
en un sol nivell administratiu. Els ajuntaments, des de les
primeres lleis de serveis socials autonòmiques, s'han
caracteritzat, al conjunt de l'Estat, per ser la porta d'accés al
sistema. Els ajuntaments han creat, gestionat i finançat els
serveis socials comunitaris. El Pla concertat de prestacions
socials bàsiques ha permès igualar l'oferta prestacional i el
paper dels serveis socials municipals.

La Llei de serveis socials de les Illes Balears va suposar un
impuls per dotar els serveis socials d'una estructura comuna i
similar al conjunt dels municipis de les illes. Les dificultats
sorgeixen, quan es requereixen atencions que els serveis socials
comunitaris no poden donar per si sols i que superen els límits
dels ajuntaments. En aquests casos trobam desigualtat quant a
l'atenció que rep la ciutadania a les diferents illes i de manera
interna en els territoris de cada una. 

Trobam a la nostra comunitat homogeneïtat d’oferta de
serveis socials comunitaris i desigualtat en els serveis socials
supramunicipals. Per aquest motiu, consideram necessari
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articular mecanismes que vagin en la línia d'ordenar i
organitzar els serveis i recursos. S'ha de seguir treballant
perquè els serveis i recursos arribin a tothom i, sense cap dubte,
fer-ho de la mà del conjunt d'administracions del tercer sector
social, que tant han arrelat a la nostra terra i que fan una feina
encomiable. 

Conscients de les aportacions que han fet diferents
administracions i entitats socials de discapacitat amb aquest
decret, així com l'informe del Consell Consultiu, nosaltres som
més partidaris d'una solució que vagi en la línia d'aprofitar la
feina feta i treballar per millorar aquest decret, amb les
aportacions del Consell Consultiu, i fer-ho de la mà de les
entitats socials per tal d'incorporar aquelles aportacions i
aspectes que considerin que puguin enriquir-lo.

Un altre aspecte que ens preocupa és l'ús partidista que fan
constantment de les institucions. Ho van fer la passada setmana,
amb una iniciativa per demanar la convocatòria de la Comissió
d'Igualtat, cosa que poden fer sense necessitat d'una iniciativa
parlamentària, i avui ho tornen fer amb aquesta iniciativa, la
qual cosa és símptoma de la manca de projectes. 

Els convidam a posar-se a fer feina a favor de la gent,
deixin de presentar iniciatives per derogar i desmantellar tot el
que s’ha construït aquests anys, que, sense dubte, ha ajudat a
avançar cap a una societat més justa i equitativa, per tal de no
deixar ningú enrere. 

Gràcies, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. Fernández. Seguim amb el torn de
fixació de posicions, pel Grup Parlamentari VOX, té la paraula
el Sr. Buades, per un temps màxim de cinc minuts.

EL SR. BUADES I RUL·LÁN: 

Moltes gràcies, presidenta. Efectivamente, el Decreto
29/2023, de 15 de mayo, se publicó con un informe en contra
del Consell Consultiu. Una norma que fue elaborada sin tener
en cuenta a los ciudadanos y que precisa de su derogación para
dotar a las islas de normativa que establezca que defiende los
intereses de los ciudadanos y la mejora de los servicios
sociales. 

En nuestro punto 74 del acuerdo entre PP y VOX, dice:
“adaptaremos los servicios sociales a las necesidades actuales,
haciéndolas más ágiles y flexibles, facilitando así los trámites
administrativos para poder atender a las necesidades de los
ciudadanos mediante una atención personalizada, cerca y a la
vez rápida y eficaz, así como avanzar en una atención social
que favorezca una mayor cohesión y justicia social desde la
más estrecha colaboración con las imprescindibles entidades y
organizaciones del tercer sector”.

A través del referido decreto, expresamente dispone, en la
exposición de motivos, evidentemente esta lista no agota la
capacidad ni la competencia de los consejos insulares ni de los
ayuntamientos para dar respuesta a otras necesidades sociales,
pero sí establece su umbral mínimo y común; esto es, este

decreto no regula todos los servicios y recursos que pueden
formar parte del sistema de servicios sociales, solo los de
provisión mínima ligados a cada unidad territorial, sin perjuicio
de una modificación o ampliación en el futuro en ese sentido.
El decreto regula el umbral mínimo de todas las Illes Balears.

Otra vez, como siempre, creando organismos y servicios
que no solo implican elevar el coste de los ciudadanos sino que,
además de duplicar los servicios, no proporcionan una
respuesta a las necesidades de los ciudadanos y encima no
hacen más que complicar y burocratizar más, si cabe, la
administración pública para dificultar el acceso a las personas
que necesitan ser asistidas en necesidades básicas. 

El decreto ni tan siquiera respeta el principio de seguridad
jurídica del artículo 9.3 de la Constitución ya que es una norma
confusa, nada clarificadora, que genera un desorden normativo
y una dificultad para que el ciudadano de a pie entienda qué
servicios tienen a su disposición.

Votaremos a favor. Muchas gracias.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sr. Buades. Seguim el torn de fixació de
posicions. Ara pel Grup Parlamentari Mixt, té la paraula la Sra.
Joana Gomila, per un temps màxim de cinc minuts.

LA SRA. GOMILA I LLUCH:

Gràcies, Sra. Presidenta. Bono, el Decret 29/2013 el que
pretenia era establir uns criteris de distribució dels recursos de
serveis socials, així com establir també uns criteris equilibrats,
la distribució geogràfica dels recursos a les Illes amb l'objectiu
de garantir uns mínims de qualitat dels diferents serveis socials,
independentment d'on visqués la persona usuària d’aquests.

Des de MÉS per Menorca compartim la importància d’una
atenció social garantida com a dret que tenen tots els ciutadans
de les Illes. I és important també que la ciutadania conegui
quina és l'administració responsable de garantir cada un
d'aquests serveis i que cada illa compti amb l'atenció social
necessària per cobrir les necessitats dels que allà hi vivim.

MÉS per Menorca sempre ha defensat que el Consell
Insular de Menorca és l'òrgan de govern de l'illa, amb totes les
competències pròpies i com autèntic coordinador de les
actuacions que són comunes a tots els municipis de la nostra
illa. I per açò, qualsevol decret o  llei ha de tenir en compte no
envair les competències municipals que li són pròpies, així com
tenir molt en compte el seu parer, perquè per als menorquins i
les menorquines els ajuntaments i els consells insulars són les
administracions més properes a la ciutadania i els que coneixen
de primera mà quines necessitats tenim les persones que vivim
a Menorca. 

Per tant, és important que el Govern balear, quan dugui a
terme l’organització territorial insular i local dels serveis
socials, també tengui en compte el parer del consell insular i,
tot i haver acceptat, sense cap dubte, diferents propostes del
consell insular, segurament algunes altres es podrien millorar. 

 



ASSUMPTES SOCIALS / Núm. 11 / 30 de novembre de 2023 149

Així i tot, és important desenvolupar aquest marc normatiu
que deixi clar quina és l'organització territorial, com s’estableix
a la Llei 4/2009, de serveis socials, així també com són les
competències de cada administració, el Govern, els consells, els
ajuntaments, però no crec que la millor manera sigui derogar
decrets on hi ha darrere una feina feta, un procés de
participació. Per tant, entenc que el que s'hauria de fer és
modificar el que es cregui que es pot millorar, perquè sens
dubte hi ha coses que es poden millorar a aquest decret. 

Per tant, com que creiem que és necessari que es
desenvolupi aquest marc normatiu, que sense cap dubte es
podrien fer modificacions per millorar el decret, per altra
banda, també creiem que és important, quan es redacti el
decret, tenir molt en compte què diuen el consell insular i
també els ajuntaments de Menorca, i sembla ser que quan es va
redactar el decret el consell insular en alguns aspectes va
semblar que no hi estava d'acord en aquest sentit, farem un vot
d'abstenció a aquesta proposta del PP i, si s'accepta l'esmena de
MÉS per Mallorca, com que creiem imprescindible que es
desenvolupi aquest marc normatiu, hi faríem un vot favorable.

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. Gomila. Procedeix ara la suspensió de
la sessió per un temps de deu minuts, per la qual cosa es
demana al grup proposant si vol una suspensió de la sessió o si
podem continuar. Idò continuam.

Idò així, intervenció del grup proposant per fixar la posició
i assenyalar si accepta les esmenes, per un temps màxim de cinc
minuts. Té la paraula el Sr. Pedro Álvarez. 

EL SR. ÁLVAREZ I GELABERT:

Moltes gràcies a tothom per les vostres aportacions. Sra.
Carrió, moltes gràcies per la seva iniciativa i la proactivitat que
ha tengut amb la presentació d'aquesta esmena d'addició.

El partit que represent dóna suport a un govern que no vol
derogar per derogar, sinó que es tracta de construir, i millor si
construïm entre tots, perquè uns serveis socials al servei de la
persona, valgui la redundància, són el més important en aquest
cas.

Estam molt d'acord que després de tants d'anys des de
l'aprovació de la Llei de serveis socials s'ha d'abordar el
desenvolupament normatiu, faltaria més, el que no pot ser és
que impulsem un decret amb nocturnitat, amb el desacord
d’entitats del tercer sector, que hi juguen un paper fonamental,
i fer-ho enmig d'una campanya electoral sense respectar la
distribució competencial de les diferents administracions. Jo
mateix he format part de l'administració local com a regidor, i
descarregar sobre l'administració local una sèrie de funcions
sense el finançament adequat és crear un greu problema a les
corporacions locals.

Estam d'acord també, com no pot ser d'altra manera, amb la
generació de consensos, amb tenir en compte la conferència
sectorial dels serveis socials i que s'han de tenir presents les

necessitats dels consells insulars. Per tant, la seva esmena serà
acceptada per aquest grup amb la finalitat de generar aquest
consens del qual parlam i tenint en el nostre horitzó la
construcció d’uns serveis socials que siguin un pilar de l'estat
del benestar.

Respecte del Partit Socialista, Sra. Fernández, a veure, el
seu partit presidia el Consell de Govern, el que jo no entenc és
per què ens ve a aquesta comissió a tirar-nos en cara que volem
derogar un decret, quan aquí parlam de construir una
alternativa, una alternativa sòlida i que respecti tant la resta
d’administracions d'aquesta comunitat autònoma com també les
entitats del tercer sector.

Respecte de VOX, vull agrair al portaveu, el Sr. Buades, la
seva col·laboració, coincidim perfectament en la necessitat de
cercar aquest consens al voltant de les qüestions socials i en la
necessitat d'aclarir els serveis de provisions mínimes.

Sra. Gomila, des del Grup Popular estam molt d'acord amb
la clarificació competencial que vostè ara esmentava, que la
ciutadania ha de conèixer quina és la institució responsable de
cada servei, però davant d'un element que té tants defectes de
fons, com és aquest decret, creiem que era necessari actuar i
desenvolupar un marc normatiu amb rigor.

No vull acabar aquesta intervenció sense expressar la
preocupació del Grup Popular respecte de la necessitat de
garantir la seguretat jurídica per part de tots els aquí presents i
la responsabilitat que tenim com a membres de les
administracions públiques a l’hora de proveir una legislació
adaptada a les circumstàncies i als contexts socials que vivim
en aquest moment. L’any 2023 és evident que no és l'any 2009,
han canviat les necessitats socials, els contexts normatius i la
situació de les entitats del sector social, etc. I coincidim amb
altres formacions que els serveis socials són un pilar
fonamental de l'estat del benestar. 

En aquest sentit, des del Grup Popular ens comprometem a
impulsar, a mitjan termini, una nova llei de serveis socials
consensuada amb les forces polítiques d'aquest parlament, amb
el tercer sector i també amb les institucions insulars i locals que
són fonamentals per a la provisió dels serveis; la finalitat serà
promoure la clarificació competencial; eliminar burocràcia
administrativa, especialment respecte de les persones en
situació de vulnerabilitat; tenir la salut mental com un eix
transversal bàsic de les polítiques socials; reforçar la prevenció
des dels serveis municipals i posar el focus en la infància i
l'adolescència; apostar per la promoció de l'autonomia
personal; continuar el desenvolupament de la concertació
social; i fomentar també la col·laboració publicoprivada en
aquest àmbit.

Això és tot. Moltes gràcies, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA: 

Moltes gràcies, Sr. Álvarez. Llavors, passarem a votació
amb la introducció de l’esmena de MÉS per Mallorca. 
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LA SRA. GOMILA I LLUCH:

Jo voldria vot separat, si no li sap greu, vot separat dels dos
punts.

LA SRA. PRESIDENTA:

D’acord. Així, votam el primer punt, que serà el punt
talment...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

..., molt bé, entesos.

Punt número 1 normal, el que hi havia a la PNL del Partit
Popular, talment.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

EL SR. SECRETARI:

7 vots a favor, 1 en contra, 5 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

I ara el punt número 2, que seria l’esmena de MÉS per
Mallorca.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

EL SR. SECRETARI:

12 vots a favor i 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

En conseqüència, queda aprovada la Proposició no de llei
RGE núm. 8830/23, relativa a clarificació compentencial dels
serveis socials a les Illes Balears.

I com que no hi ha res més, s’aixeca la sessió. Moltes
gràcies.
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